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A sportok világában a lovassport és azon belül a legnépszerűbb szakág, a díjugratás komoly 
helyet foglal el a magyar sportéletben.  
A világban elért népszerűsége Magyarországon is felfutott a rendszerváltás óta eltelt 
időszakban. A versenyezni vágyók lendületét semmilyen akadály nem tudja megtörni. A lóval 
való foglalkozás, a lóval való sportolás mindig is magas anyagi ráfordítást igényelt, hiszen a 
lovak tartása a lovak versenyeztetése és az e köré felépült iparágak működtetése olyan 
költséges, amit csak megfelelő anyagi háttérrel tudnak a résztvevők megtenni. Az elmúlt 
évtizedekben a fejlődés iránya mindig felfelé ívelő volt a válságok, járványok és még a 
háborúk ellenére is. Jellemző a magyar lovas emberre, hogy energiáját, erejét inkább 
önmagától veszi el, minthogy lova nélkülözzön, tréningezési lehetősége csökkenjen vagy 
megszűnjön. A díjugratást irányító szervezet vezetőjeként mindig is arra törekedtem, hogy 
sportágunkban minél többen kapjanak lehetőséget és juthassanak el a versenyekre. A 
környező országokhoz képest nálunk a díjugratás még mindig megfizethetőbb, bár ez a 
megállapítás évről évre egyre bizonytalanabb lábon áll. 
Nézzük, hogy áll össze Magyarország díjugrató sportja. A nemzetközi lovasélettel való 
kapcsolattartáshoz, a nemzetközi lovasélettel való együttéléshez nélkülözhetetlen a 
nemzetközi versenyek rendezése. Egy évtizeddel ezelőtt a közgyűléseken mindig 
hiányosságként rótták fel a szakágnak, hogy alig rendeztünk nemzetközi díjugrató versenyeket 
határainkon belül. Nos, 2023-ban talán a legmagasabb szinten tudtuk ezt megvalósítani, 
hiszen májusban két olimpiai minősítő versenyszámmal, háromcsillagos, 130.000 eurós 
pénzdíjért tudtuk megrendezni 36. alkalommal a Gróf Széchenyi István Emlékversenyt.  
Bábolnán az utánpótlás korosztálynak CSIO-t, a felnőtt korosztálynak kétcsillagos versenyt, 
míg a Szilvásváradi Lipicai Arénában olimpiai minősülésért háromcsillagos Masters 
nagydíjakat rendeztünk és nemzetközi elismerést vívott ki a villanyfényes versenyünk. A 
teljességhez tartozik negyedik nemzetközi versenyünk, a nyár közepén, a Nemzeti Lovardában 
megrendezett Summer In The City elnevezésű verseny. A négy nemzetközi verseny 
megrendezése a rendezőkkel karöltve hatalmas vállalás volt, a szervező csapatok garantálták 
a versenyek sikerességét, de kellettek az infrastrukturális adottságok is, amik méltóvá tették a 
helyszíneket ilyen színvonalú versenyek megrendezéséhez. Végül, de nem utolsó sorban, az 
állami szerepvállalás biztosította, hogy a sportágban a nemzetközi szinthez szükséges igen 
magas pénzdíjat vállalni tudjuk. 
A nemzeti versenyek világa is igen színes volt. A számokat áttekintve, 2023-ban a jól működő 
TopSoft nevezési rendszerünk összesen 52.713 startot regisztrált. A 2011-ben életre hívott 
Grand Prix versenysorozatunk három fordulója vegyesre sikerült, az első fordulóban nagyon 
kevesen álltak starthoz, a második Grand Prix versenyen átlagos volt a mezőny, míg a 
harmadik Grand Prix fordulón hatalmas mezőnnyel találkozhattunk. A sűrű nemzetközi 
versenynaptár mellett változott, alakult ki ez a helyzet, ami biztosította viszont az utat az 
országos bajnokságok, championátusok, tenyészversenyek felé. A FIAT támogatásával 2023-
ban is személygépkocsit nyerhetett a magyar bajnok, megemelt pénzdíjért rendeztünk meg 
három csapatbajnokságot és hat egyéni bajnokságot. 
A közel 20 éves múltra visszatekintő sorozatunk, a championátus két fordulóval júliusban és 
augusztusban idén is betöltötte szerepét, hiszen népszerűsége töretlen, magas csapat 
létszámmal igazi pontvadászat zajlott. A fedettpályás döntőt jó ötlet volt két részre bontani, 
hiszen így két időpontban, kényelmesen lebonyolítható versenyeken születtek meg a fedeles 
szezon eredményei. Speciális versenyek is helyet kaptak a versenynaptárban, mint a 



Hungarian Future Stars, Mesterek Tornája, Grass Masters sorozat mind betöltötte azt a 
lehetőséget, hogy versenyzési eséllyel rendelkezhetnek a díjugratók minden kategóriában. 
Jubileumát élte meg a Tenyészverseny, amely 1984-ben Kiskunhalason kezdődött és amelyet 
negyvenedik alkalommal Szilvásváradon, magas pénzdíjjal sikerült megrendezni a 4, 5, 6 éves 
és utánpótlás lovak részére. 
A Díjugrató szabályzat szerinti országos versenyek 168 versenynapot tettek ki, ami elég 
magas, de a valósághoz hozzá tartozik, hogy az országos bajnoki és championátus minősítő 
versenyszámok mellett a felkészítő versenyek nagy száma tette teljessé ezeket a 
versenynapokat.  
1777 lovas licenc, 2869 ló licenc és 322 edzői licenc került befizetésre. Ezek a számok 
stagnálást mutatnak, amire lehet szépet is és csúnyát is mondani, de úgy gondolom, hogy 
2023 inflálódó világában maguk a számok megnyugtathatják az érintetteket, hogy van 
értelme díjugrató sportot csinálni.   
A regionális döntők 2023-ban a korábbi elnevezésekkel, egy hétvégén, nagy létszámokkal 
zajlottak. A vármegyei döntők pedig ott, ahol van megfelelő emberi akarat, megfelelő 
személy, aki a bajnokságot megszervezze, lebonyolítsa, igencsak népszerűek voltak, és a 
szabadtéri szezon végén a vármegyei döntők csakúgy, mint a regionális döntők, jól szolgálták 
a helyi díjugrató életet.  
Az utánpótlásnevelés részére a felkészítő versenyszámokon keresztül nyílik az út a 
rajtengedély vizsgákhoz, a bevezetett online elméleti vizsgák mellett közel 300 jövőbeli 
díjugrató jelentkezett rajtengedély vizsgára az elmúlt évben.  
Az élsportot képviselő válogatottjaink szereplése a szövetségi kapitányok beszámolójában 
olvasható. Egy sportágat mindig az eredmények minősítenek, így ennek tükrében a múlt év 
sikerei is elismerésre méltóak. Gyermek válogatottunk CSIO versenyeken állhatott dobogóra, 
Szuhai Rodrigo azonban egyéni Európa-bajnoki hatodik helye mellett a világon egyedülálló 
módon, 14 évesen felnőtt magyar bajnokságot nyert! Ifjúsági válogatottunk 
győzedelmeskedett Bábolnán, Somorján és a mindig nagyon színvonalas 
Lamprechtshausenben is. Fiatal lovas válogatottunk sem maradt Nemzetek Díja győzelem 
nélkül, hiszen Csehországban válogatottunk első helyet ért el. Pirik Zsolt utánpótlás 
szövetségi kapitányunk első évének talán a legnagyobb dicsősége az volt, hogy a szabadtéri 
szezon válogató versenyein több mint 10 páros állt készen a gyermek és ifjúsági kategóriában, 
hogy akár Nemzetek Díját lovagoljon. A CSIO versenyek mellett a CSI versenyeken is több 
nagydíj siker született; Szuhai Rodrigo Európa-bajnokságon elért egyéni hatodik helyezése és 
Simicska Anna döntőbe kerülése mellett a többi eredmény az előző évekhez képest gyengébb 
volt. A pónik nemzetközi téren is megmutathatták magukat: különös öröm volt, hogy 
Bábolnán a csapatversenyben volt póni magyar csapat és Gubicza Sarolt bejutott a 
franciaországi póni Európa-bajnokság döntőjébe, aminek mindkét fordulóját ügyesen le is 
lovagolta.  
Felnőtt válogatottunk 2023-as éve egybe forrt a 2023-as reményeinkkel. A Nemzeti 
Lovassport és Sportlótenyésztési Fejlesztési Programot a Magyar Lovassport Szövetség 
elnöksége dolgozta ki és nyújtotta be támogatásért, ami pozitív elbírálást kapott a magyar 
sportvezetéstől és ennek megvalósítását a Magyar Lovassport Szövetségre bízta. Ennek első 
célkitűzése a párizsi olimpiai kvóta volt, amely egy versenyre, a prágai CSIO-ra összpontosult. 
A Nemzetközi Lovas Szövetség C csoportjának országaiból tíz állt starthoz, ahol a magyar 
válogatott Norbert Nuxol edző és Horváth Balázs szövetségi kapitány vezetésével a harmadik 
helyet érte el. A mezőnyből Izrael magasan kiemelkedve győzött, az első forduló után egy 
hibaponttal még a lengyelek előtt álltunk, de a második forduló egységesebb lengyel 



teljesítménye a magyar csapatnak a dobogó harmadik fokát hagyta meg, ami a párizsi 
olimpiára a tartalék szerepet jelenti a magyar felnőtt díjugrató válogatott számára. Ez a 
teljesítmény az elmúlt évtizedekhez képest nagy fejlődést mutat. A Nemzeti Lovassport és 
Sportlótenyésztési Fejlesztési Program első fázisának teljes sikere az olimpiai szereplés lenne, 
de a megszerzett hatalmas tapasztalat mindenképpen erőt ad a jövőre. Februárban és 
márciusban nyolc lovasunk versenyezhetett együtt a világ krémjével a Sunshine Touron, Dél-
Spanyolországban, lehetőségünk volt a mannheimi kultikus arénában pályára lépni és eljutni 
ötcsillagos CSIO-ra is, ahol magyar lovas a nagydíjban helyezést ért el. Az Európa-bajnokságon 
teljes csapattal, öt fővel vettünk részt és a 2022. évi „év lovasa”, a magyar ranglista győztese, 
a még csak 22 éves Szuhai Péter eljutott az 50 legjobb európai  lovas közé is a milánói felnőtt 
Európa-bajnokságon.  
Ha visszanézünk a múltba, megállapíthatjuk, hogy olimpiai bronzérmünk állami támogatással, 
olimpián csapattal való részvételünk állami támogatással és legutolsó olimpiai díjugratónk 
részvétele is állami lóval, állami támogatással valósult meg. Ezért hiszünk abban, hogy a 
2023-as göröngyös úton is megszereztük azt a tapasztalatot, amit a program folytatásával 
beépíthetünk a következő négyéves olimpiai ciklusba, hogy felnőtt élsportunk tovább 
fejlődhessen. 
Hangsúlyt fektettünk szakembereink képzésére, ezért a stewardok, versenyirodák, stílusbírók, 
pályaépítők, versenybírók mind-mind teljesítették az elvárt képzéseket. Az edzői regisztrációs 
vizsgák pedig a Kaposvári Lovasakadémiával együttműködve, a rajtengedélyvizsga felkészítő 
táborokkal és a Műhely program keretein belül megvalósuló továbbképzésekkel együtt mind 
a sportág magas szintű szakmaiságát szolgálják. A szakemberek tevékenysége könnyen a 
kritikák kereszttüzébe kerülhet, de a Díjugrató Szabályzat működtetése, minden pontjának 
gondos betartása komoly feladat az egésznapos versenyeken. Vannak kiváló szakembereink, 
megfelelő edzőink, stewardjaink, versenybíróink, pályaépítőink, akik a világ 
sporteseményeinek elit versenyein is helyet kapnak, ez mindenképpen pozitív minősítést és 
visszaigazolást jelent igényes és kitartó továbbképző munkánkhoz.  
A Magyar Antidopping csoporttal nem sikerült megfelelően együttműködni, ezért a nemzeti 
versenyeinken elmaradtak a dopping vizsgálatok, amik ellentétesek céljainkkal, viszont a 
sportorvosi vizsgálatok központi szervezése segítette lovasainkat a versenyen való 
részvételekben.  
A Díjugrató Szakág kommunikációs tevékenysége legnagyobb részt az elektronikus médiában, 
weboldalakon, Facebook felületeken zajlott, ahol tavaly 400 megjelenéssel találkozhattak a 
felhasználók. Szinte minden eseményről, megmozdulásról, cselekményről, sikerről, kudarcról 
lehetett olvasni. Az M4 sport csatorna továbbra is rendelkezésre állt, a legjelentősebb 
eseményeken a Digi Sport sajnálatos megszűnése nem volt jó hír számunkra, viszont az 
Eurosport folyamatos díjugrató közvetítése a világ élsportjának állandó megismerésére adott 
lehetőséget.  
Szinte az összes országos verseny nagy kijelzővel, online közvetítéssel, profi időmérő 
berendezéssel és megfelelő eredmény és start applikációval már megszokott kiegészítőnk, de 
mégis azt gondoljuk, hogy ennek jelenléte, megtartása a szakbizottság elnökségének a 
rendezőkkel való jó együttműködésének az eredménye. 
Az év során jelentős számú riporttal igyekeztük a sportágban jeleskedő személyeket 
bemutatni, és az utókor számára megőrizni a velük készített anyagokat a sikeres pillanatokról 
vagy sportpályafutásukról. 
Kijelenthető, hogy a Díjugrató Szakbizottság elnöksége nagyszerűen működött együtt a 
Honvédelmi Minisztérium által vezetett Sportállamtitkársággal, a Magyar Lovassport 



Szövetséggel, a tenyésztő szervezetekkel, a Magyar Lovassport Szövetség további szakágaival 
és legfőképpen a díjugrató versenyrendezőkkel. A kommunikációs csatornák lehetőséget 
adtak a lovasok, lótulajdonosok, versenyrendezők, sportvezetők közötti állandó élő 
párbeszédre.  
Fontosnak tartom a kapcsolattartást a díjugrató sport minden résztvevőjével ezért 
törekedtem elnökként és elnökségi tagjaimon keresztül, hogy részt vegyünk személyesen a 
rendezvényeken, továbbképzéseken, legfőképpen a versenyeken. Meghallgassuk az 
embereket, próbáljuk a tapasztalatokat, a pozitívumokat, a kritikákat beépíteni működő 
versenysportunkba. A munkámat nem gátolta és lendületemet nem csorbította, hogy a 
Nemzeti Lovassport és Sportlótenyésztési Program résztvevői állandó kritikákban és nem 
megfelelő hangnemben születő támadások sortüzében lettek tudatosan megzavarva. Mégis 
szomorú számomra, hogy vannak olyan egyesületi képviselők, akik a válogatott lovasokat, 
sportvezetőket hamisan beállítva, a valóság elferdítésével, bántó kritikákkal támadják, annak 
ellenére, hogy az egy évvel ezelőtti közgyűlésen reméltük, hogy kiforr az a kulturált hangnem, 
ami a sportágunk eredményességéhez és megítéléséhez elengedhetetlen. Olykor 
megdöbbentem, hogy egyesek képesek átlépni mindenen és mindenkin, felesleges 
megnyilvánulásukkal próbálták rombolni sportágunkat. Magamban mindig úgy gondoltam, 
hogy ha vezető szerepet kell betölteni, ezzel élni és nem visszaélni kell. A jövőben is fontos, 
hogy a kritikákat meghallgassuk, de tenni fogunk, hogy a durva, bántó, romboló hangneműek 
eltűnjenek sportunkból. Díjugratásunk mégis működött, az edzők, lovasok, sportszakemberek 
télen-nyáron, egész évben, a versenyrendezőkkel karöltve végezték dolgukat, éltették a 
sportot. 
Támogatóink közül külön kiemelem a Magyar Olimpiai Bizottságot, a Honvédelmi 
Minisztérium Sportállamtitkárságát, az Agrárminisztériumot és a privát területről, a Horse 
Trans Cargo Kft.-t és az Inter Horse Truck Kft.-t, akik jelentősen segítették felnőtt élsportunkat, 
valamint hagyományos támogatónkat, a FIAT-ot és köszönet a további kiemelt 
támogatóinknak, akik nélkül a sportágunk nem lenne teljes. 
Köszönöm, a sok-sok segítséget, hozzájárulást, ami szükséges is volt a 2023-as év sikeres 
zárásához. Köszönöm munkatársaimnak, a teljes díjugrató társadalomnak, hogy ebben a 
háborús időszakban alkalmazkodva a szabályokhoz, gondokat, bajokat félretéve 
hozzájárultak, hogy a díjugrató sport fejlődhessen, amely mindannyiunk örömére a magyar 
sportélet népszerű ékköve. 
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